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Do kampusu se konečně vrátily Sportovní hry 

zaměstnanců. Soudě podle vysoké účasti se na ně 

všichni těšili, soudě podle reakcí se všem líbily. A co vy? 

Mám z toho velkou radost. Po tak dlouhé pauze jsme skutečně 

nevěděli, co můžeme čekat. Dva dny předtím byl Rektorský den, tam 

se sportovních soutěží zúčastnil historicky nejnižší počet studentů. 

Byli jsme zvědavi, jak to dopadne se zaměstnanci. Důležitou roli hraje 

vždy počasí, a protože byl krásný, skoro letní den, i účast byla obrov-

ská. Večer se lidi dobře bavili, bylo vidět, že ten den prožili v dobré 

náladě, ve společnosti kolegů. Sportovní výsledek her je sice hezký, 

ale to není to nejdůležitější. Hlavní je pocit příjemně prožitého dne 

a dobrá nálada mezi lidmi.

S tou ideou jste před léty hry zakládal?

Přesně tak. Když u nás v 90. letech začaly různé firmy pořádat víken-

dové sportovní hry, líbilo se mi to. My jsme tu nic takového neměli. 

To byl první impulz. Dnes je to přesně naopak, firmy už nic podobné-

„Výsledek je sice hezký, ale důležitější je 
atmosféra,“ říká organizátor Sportovních 
her zaměstnanců ČZU Dušan Vavrla 
Velkolepá show odstartovala ve středu 19. května 2022 Sportovní hry zaměstnanců ČZU v Praze. Již podevatenácté, 

s rekordní účastí, krásným počasím a radostí z toho, že „konečně můžeme“. Tříletá pauza způsobená koronavirovou 

pandemií vůbec netěšila vedoucího Katedry tělesné výchovy Dušana Vavrlu, který hry před léty zakládal a pak rok co 

rok spolu s kolegy organizoval. Povídali jsme si s ním o historii a současnosti této univerzitní tradice. 

ho nedělají, neformální vztahy mizí, a tak jsem moc rád, že u nás to 

pořád funguje. A jak říkám, nejde o sportovní výsledky, ale o to, že 

jsou tady všichni dobrovolně a rádi. 

Neměl jste letos trochu trému? 

Určitě tu byla obava, abychom všechno zvládli. Příprava samozřejmě 

trvá dva tři měsíce, ale pak to jde ráz naráz a na trému není čas. Tepr-

ve pak přijde únava, když z vás všechno spadne. A s věkem je to nároč-

nější. Před patnácti lety jsem běhal mezi fotbalem a volejbalem, a ještě 

stačil všechno organizovat. Možná jsem tenkrát bral všechno na lehčí 

váhu. Ale teď, když tu najednou máte celou generalitu univerzity, pana 

rektora, děkany, prorektory, tak chcete, aby to dobře dopadlo. 

Když si vzpomenete na první ročník Sportovních her, 

jak to tenkrát vypadalo?

Byla to zkouška, pokus–omyl, ten nápad se navíc setkával s jistou 

nedůvěrou. Někomu to připomínalo pracovní soboty za bývalého 

Paní prorektorka Eva 

Vlková v zápalu boje 

o vítězství v pétanque 

Mezi muži oblíbený fotbálek... 

... a nohejbálek
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režimu, někdo si zase myslel, že bude muset dělat výkonnostní testy, 

že zaměstnanci budou muset někde nastoupit apod. Naše představa 

byla, že hry mají být naprosto dobrovolné. Proto jsme program sesta-

vovali tak, aby to nebylo jen o sportu. Věděli jsme, že musíme lidi 

nalákat, připravit nějaké zajímavé zahájení a sportovní nebo kulturní 

program. A večer musí být zábava – tanec, zpěv apod. 

Co se postupem času změnilo? 

Zjistili jsme, že je třeba zapojit i rekreační sportovce, kteří nemají 

ambice hnát se za výsledkem. V dalších letech tak přibyla turistika, 

což je pro většinu lidí nejpřirozenější pohyb. Pak jsme zjistili, že dost 

lidí jezdí na kole. K turistice a cyklistice se později přidala střelba. 

Dnes je účast rekreačních sportovců dokonce vyšší než soutěžících. 

Sportuje i pan rektor, sportují prorektoři a děkani, to je 

úžasné. 

Hry se dostaly do krve vedení univerzity. Všichni se hecují, máme tu 

pro ně krásný turnaj v pétanque. Někteří to prožívají jako na fotbale, 

oslavují každý úspěšný hod. A pak se hecují vítězové s poraženými. 

Podhoubí pétanque je úžasné. Už na kolegiu rektora se měsíc dopře-

du rozebírá, kdo s kým bude hrát, jak to bude a tak dále.

Takové hry jsou ve vysokoškolském prostředí unikátní. 

Pokud vím, žádná vysoká škola nic podobného nemá. Na univerzitách 

se sport organizuje hlavně pro studenty. Rektorské dny, mezifakultní 

soutěže, akademické soutěže, to jsou všechno soutěže studentů. Že 

by někde měli ligu zaměstnanců, o tom nevím. 

Ptala se: Lenka Prokopová / Foto: Petr Zmek 

Duchovní 

otec těchto 

her Dušan 

Vavrla 

Urputné souboje se 

sváděly i při volejbale

Děti z Poníčka 

rozsvítí každou akci 

Sport pro 

všechny, ale někdy 

taky pěkná dřina

Vítěz 

letošních her - 

tým rektorátu 
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Sportovní program většinou obsahuje každodenní trénink, regeneraci, 

rehabilitaci apod. K tomu se přidávají časté závody či zápasy, něko-

likadenní či několikatýdenní soustředění během celého roku a jiné 

povinnosti. Pokud takový člověk studuje vysokou školu, musí nutně 

skloubit sportovní režim se studijním, což vyžaduje vynaložení velkého 

úsilí k překonání osobního pohodlí a velké množství fyzických i psychic-

kých sil, a především pevnou vůli. A protože si takovýchto lidí na naší 

univerzitě ceníme, snažíme se podporovat jejich duální kariéru různými 

dostupnými prostředky.

Mezi benefity poskytované vybraným vrcholovým sportovcům patří 

možnost individuálního studijního plánu, úprava rozvrhu dle sportovní-

ho programu, kombinované studium a individuální přístup. Ti nejlepší 

sportovci také mohou počítat se zařazením do programu UNIS VICTO-

RIA VSC, mohou získat sportovní stipendium ČZU a účastnit se ankety 

o nejlepšího sportovce univerzity s finančním ohodnocením. Samozřej-

mostí je možnost využívat sportovní zázemí ČZU k individuální přípravě.

Program Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy 

UNIS 

Tento program je zaměřen na podporu univerzitního sportu na vyso-

Česká zemědělská univerzita patří 
mezi „top ten“ v akademickém 
sportovním prostředí  
Na ČZU studuje řada vrcholových sportovců, reprezentantů ČR, účastníků nejvyšších sportovních akcí, jako jsou 

olympijské hry, mistrovství světa a Evropy, ale i nejvyšších sportovních soutěží v rámci republiky. Je jasné, že 

skloubit vysokoškolské studium s časově náročným programem vrcholového sportovce není vůbec jednoduché a od 

jedince vyžaduje velké úsilí, aby vše zdárně zvládl. Proto mohou ti nejlepší sportovci počítat s podporou univerzity, 

které svými špičkovými výkony dělají dobré jméno. 

kých školách. Jeho cílem je vytvořit takové podmínky, aby úspěšní 

a nadějní sportovci s mimořádnou sportovní výkonností mohli studovat 

a skloubit náročné studijní požadavky, sportovní přípravu a účast na 

soutěžích. 

UNIS zahrnuje všechny vysoké školy v republice a ČZU patří mezi ty, 

které zde mají největší počet studentů. Do programu je zařazeno celkem 

400 sportovců z 22 českých vysokých škol. V roce 2022 máme v progra-

mu UNIS 28 míst pro naše studenty. 

Pro zařazení do projektu a současně do resortního sportovního centra 

VICTORIA VSC je nutné, aby sportovci splňovali několik podmínek, 

a to jak formálních, tak výkonnostních. Z velkého počtu přihlášených 

(přihlášení se podává na Katedru TV v průběhu října a platí vždy na 

příští kalendářní rok) se vybere příslušný počet sportovců podle kvóty 

přidělené naší univerzitě. Podmínkou zařazení do programu je věk do 26 

let a sportovec nesmí být zařazen v jiném resortním sportovním centru 

ČR (Dukla, Olymp). Výběr se vztahuje na olympijské sporty. Výkon-

nost sportovců stanoví příslušné sportovní svazy a přidělí každému 

z nich výkonnostní kategorii A až D. Protože je na ČZU velké množství 

výborných sportovců, do kvóty stanovené pro každou školu se většinou 

Šermířka Kateřina 

Saligerová
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vejdou jen sportovci výkonnosti A a B. Samozřejmě máme mezi našimi 

studenty i další vynikající sportovce, kteří nejsou do programu zařazeni, 

protože jsou členy Dukly nebo Olympu. 

Vybraní studenti z programu UNIS jsou vždy na jeden kalendářní rok zařa-

zeni do vrcholového sportovního střediska VICTORIA VSC, což je resortní 

sportovní centrum Ministerstva školství, 

mládeže a tělovýchovy. Jeho hlavním 

posláním je vytváření komplexních podmí-

nek pro dlouhodobou přípravu vybraných 

sportovních reprezentantů ČR a podpora 

vysokoškolských sportovců pro reprezen-

taci České republiky. Sportovci dostávají 

od střediska pravidelné měsíční spor-

tovní stipendium, jehož výše se odvíjí od 

zařazení sportovce do příslušné kategorie 

A – D. Ve spolupráci s VSC zajišťujeme v rámci projektu UNIS u nás na 

ČZU pro tyto studenty další benefity, aby mohli zdárně skloubit studium 

se sportem – možnost individuálního studijního plánu, přednostní tvorba 

vlastního rozvrhu výuky, úprava termínů zkoušek apod. Na druhou stranu 

od nich požadujeme, aby reprezentovali ČZU na významných akademic-

kých sportovních akcích, a tím zvyšovali její prestiž.

Další podpora výkonnostních a vrcholových sportovců 

Na ČZU máme mnoho dalších kvalitních sportovců, kteří nedosáhnou na 

zařazení do středisek vrcholového sportu, ale i jejich sportovní program 

je časově a fyzicky náročný. I ty se snažíme podporovat sportovním 

stipendiem, byť nedosahuje takových částek jako ve vysokoškolském 

sportovním centru. Výše stipendia se odvíjí od výkonnosti studenta 

a finančních možností jednotlivých fakult. Požadavky se podávají jednou 

za semestr na sekretariátu KTV dle pokynů na webových stránkách 

katedry. I tady však musí student splnit jisté podmínky. 

Je samozřejmostí, že všichni tito sportovci reprezentují ČZU na Českých 

akademických hrách a na Akademických mistrovstvích, kde šíří slávu 

našich barev. Špičkoví sportovci jsou zařazeni do prestižní ankety 

o Sportovce roku na ČZU a ti nejlepší jsou veřejně vyhlášeni a získají 

i finanční ohodnocení.

Sport má podporu vedení univerzity a každý sportovec má možnost 

skloubit ho se studiem. Vždy záleží jen na osobním přístupu a vynalože-

ném úsilí. 

Sportovní reprezentace ČZU 

V průběhu roku se koná celá řada významných akademických sportov-

ních soutěží a akcí, kterých se účastní studenti ČZU, a tím významně 

reprezentují a propagují svoji univerzitu.

Ti nejlepší reprezentují Českou republiku na světových letních a zimních 

univerziádách. Tyto sportovce vybírá do reprezentace Česká asociace 

univerzitního sportu a nominace probíhají mimo naši univerzitu. Univer-

ziády se konají jednou za dva roky v různých zemích všech kontinentů.

Na ostatních národních i evropských sportovních akcích již naši stu-

denti reprezentují přímo Českou zemědělskou univerzitu. Pravidelně se 

účastníme Evropských univerzitních her, které letos proběhly v listopa-

Sport má podporu vedení 

univerzity a každý sportovec má 

možnost skloubit ho se studiem. 

Vždy záleží jen na osobním 

přístupu a vynaloženém úsilí. 

du ve španělské Barceloně. Na tyto hry jsme vyslali na 40 sportovců do 

sedmi sportovních odvětví. 

Nejvýznamnější multisportovní akcí v republice jsou České akademic-

ké hry, které se každoročně konají v některém z univerzitních měst. 

V nedávné historii jsme i my třikrát pořádali ČAH společně s ČVUT. 

V roce 2022 hry proběhly v Českých 

Budějovicích za účasti 30 českých 

vysokých škol. ČZU reprezentovalo 67 

sportovců a v celkovém bodování jsme 

obsadili sedmé místo při zisku devíti 

zlatých, devíti stříbrných a sedmi bronzo-

vých medailí. Vítězové těchto soutěží se 

stávají akademickými mistry ČR. Kromě 

ČAH probíhají celoročně Akademická 

mistrovství ČR v ostatních sportech, kde 

naši sportovci také dosahují výborných výsledků. Mezi další význam-

né sportovní akce patří tradiční celonárodní primátorky, významné 

veslařské závody, kde se běžně umísťujeme v mužské i ženské kategorii 

mezi prvními třemi posádkami a dvakrát jsme získali vítězný pohár. Na 

podzim probíhá tradiční hokejová bitva pražských univerzit za obrovské 

návštěvnosti diváků. I tady jsme dokázali v historii zvítězit. 

Další oblastí sportovní reprezentace jsou univerzitní ligy, které probíhají 

na celostátní úrovni. V současné době má ČZU v těchto ligách družstva 

ve fotbale, futsalu, florbalu (muži i ženy) a volejbalu (muži i ženy).

Česká zemědělská univerzita hraje významnou roli v akademickém spor-

tovním prostředí v rámci celé republiky. Ve většině sportovních soutěží 

patříme mezi top desítku škol. V Praze tradičně soupeříme o vítězství ve 

velké čtyřce společně s UK, ČVUT a VŠE. Naši studenti získávají medaile 

v různých sportech, a šíří tak dobré jméno ČZU.

PaedDr. Dušan Vavrla, vedoucí Katedry tělesné výchovy a sportu 

Koulař David Tupý




